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Ελεύθερη η εργασία 

αλλοδαπών σε 
δημόσιες υπηρεσίες

•  ΣΕΛ. Ε10

|Τ Ο  ΒΗΜΑ τ»,.Ε
26 ΙΟΥΛΙΟΥ 1992

ΕΙΔΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΩΜΕΝΗ ΕΥΡΩΠΗ

Ξαναζωντανεύει 
το θέατρο 

του Σαίξπηρ
•  ΣΕΛ. Ε11

Κ, ΣΗΜΙΤΗΣ

«Σύγκλιση μέσα 
από ανάπτυξη»

Μακροπρόθεσμη η ανάγκη σταθεροποίησης της 
ελληνικής οικονομίας

Ο κ. Κ. Σημίτης

Ρεκόρ 
ανέργων 

στην
Κοινότητα 
το 1992!

Α ΥΠΕΡΒΕΙ κατά 
μία μονάδα το ποσο

στό ανεργίας στις χώρες της 
Κοινότητας το 1992 -  θα 
φθάσειτο9,4% τηςσυνολι- 
κής εργατικής δύναμής της, 
ποσοστό που δεν είχε ση
μειωθεί μετά το 1983. Συ
γκριτικά, η ανεργία θα 
πλήξει σε μικρότερο βαθμό 
τις Ηνωμένες Πολιτείες 
(ποσοστό ανέργων 7,1% με 
έντονες πτωτικές τάσεις).

Η πορβλεψη γίνεται από 
την ειδική υπηρεσία του 
ΟΟΣΑ,Νι οποία πιστεύει 
ότι το 1992 θα είναι ένα από 
τα χειρότερα από απόψεως 
ανεργίας έτη της μεταπολε- 
μικήςεποχής.

Το ενδιαφέρον και χαρα
κτηριστικό της ανεργίας 
σήμερα σε σχέση με το 
παρελθόν είναι ότι παρου
σιάζεται ιδιαιτέρως αυξη
μένο το ποσοστό ανέργων 
των ανωτέρας μορφώσεως 
εργαζομένων, των πτυ- 
χιούχων ανωτάτων επαγ
γελματικών και άλλων σχο
λών και των ειδικευμένων 
τεχνιτών. Ιδιαίτερα σημα
ντικό ποσοστό σε αυτή την 
κατηγορία είναι οι αμερι- 
κανοί «λευκοκολάροι». 
Έ να άλλο χαρακτηριστικό 
της ανεργίας σήμερα είναι 
ότι ο αριθμός των ανέργων 
γυναικών στις χώρες του 
ΟΟΣΑ αντιστοιχεί στο 
80% και πλέον του αντί
στοιχου ποσοστού των αν- 
δρών.

Συνέντευξη στον 
/. Κ. Πρετεντέρη

Σ ΥΓΚΛΙΣΗ με τις ευρωπαϊ
κές οικονομίες μέσα από 

την ανάπτυξη και τον εκσυγχρο
νισμό είναι η πρόταση του κ. Κ. 
Σημίτη τη στιγμή που ανοίγει 
στην Ολομέλεια της Βουλής η 
συζήτηση για την επικύρωση της 
Συνθήκης του Μάαστριχτ. Το 
ηγετικό στέλεχος του ΠαΣοΚ, σε 
συνέντευξή του προς «Το Βήμα», 
σημειώνει ότι η ανάγκη σταθερο
ποίησης της ελληνικής οικονο
μίας είναι μακροπρόθεσμη και 
οφείλει να συνεχιστεί, ανεξαρτή
τως του ποιος θα βρίσκεται στην 
κυβέρνηση και ως εκ τούτου 
θεωρεί ότι η σταθεροποίηση, σε 
συνδυασμό με την ανάπτυξη και 
τον εκσυγχρονισμό, θα πρέπει να 
αποτελέσουν ένα ευρύτερο πλαί
σιο το οποίο θα συζητηθεί και θα 
συμφωνηθεί

Ειδικότερα ως προς τη Συνθή
κη του Μάαστριχτ, ο κ. Σημίτης 
διατυπώνει ένα «ναι με επιφυλά
ξεις». Σταθερά προσηλωμένος 
στην ευρωπαϊκή προοπτική, επι
σημαίνει ταυτοχρόνως ότι ο 
«δρόμος τον Μάαστριχτ» παρου
σιάζει σοβαρά κενά στο ζήτημα 
της δημοκρατίας αλλά και στα 
ζητήματα κοινωνικής πολιτικής. 
Από την άλλη πλευρά, ο πρώην 
υπουργός Εθνικής Οικονομίας 
δεν παραλείπει ναυποδείξειότιη 
ευρωπαϊκή ενοποίηση καθίστα
ται αναπότρεπτη και ότι ο διάλο
γος οφείλει πλέον να επικεντρω
θεί στη μορφή και στο περιεχόμε
νο που θα λάβει.

Η ανάγκη περιοριστικής οικο
νομικής πολιτικής δεν προκύπτει 
μόνο από τις απαιτήσεις της 
οικονομικής και νομισματικής 
ένωσης αλλά από την ίδια την 
κατάσταση της ελληνικής οικο
νομίας, σημειώνει ο κ. Σημίτης, 
διευκρινίζοντας όμως ότι η στα
θεροποίηση οφείλει να εντάσσε
ται σε μια αναπτυξιακή και 
εκσυγχρονιστική πολιτική.

•  ΣΕΛ. Ε 4, 9

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ, Ιούλιος.

Α ΠΟ ΤΟ διάσημο «Θέλω 
πίσω τα λεφτά μου!» της 

Μάργκαρετ θάτσερ ως το αμίμη
το «Μου τα σπάει...» του Ζακ 
Σιράκ, περνώντας από τις απει
λές για παραίτηση του Ζακ 
Ντελόρ στις... αβρότητες μερι
κών και τις μοχθηρίες άλλων, όλα 
είναι μαγνητοφωνημένα και κα- 
ταγεγραμμένα. Μπορεί να μην 
υπάρχει διαφάνεια στη λειτουρ
γία της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, 
αλλά από τα αρχεία της δεν λείπει 
ούτε μια λογομαχία, ούτε ένα 
χασμουρητό των αρχόντων της 
«γηραιάς ηπείρου».

Αρχίζει αύριο στη 
Βουλή η συζήτηση για 
την περιβόητη 
Συνθήκη του 
Μάαστριχτ, χωρίς 
ουσιαστικά να είναι 
γνωστές οι επιπτώσεις 
της στη ζωή του 
έλληνα πολίτη, ο 
οποίος καλείται να 
την... υποστεί

«Συμφωνία κυρίων» 
αντιθέτων απόψεων

Του Κ. Χαλδατζάκη

Α ΡΧΙΖΕΙ αύριο την Ολομέ
λεια της Βουλής η συζήτη

ση για την κύρωση της Συνθήκης 
για την Ευρωπαϊκή Ένωση (Συν
θήκη του Μάαστριχτ). Η συζήτη
ση θα ολοκληρωθεί σε πέντε 
συνεδριάσεις, θα λήξει δηλαδή 
την ερχόμενη Παρασκευή. Προη- 
γήθηκε η συζήτηση της Συνθήκης 
στην ειδική κοινοβουλευτική επίπ 
τροπή, η οποία ολοκλήρωσε τις 
εργασίες της την περασμένη Πέ
μπτη και παρέδωσε σχετική έκθε
ση στον Πρόεδρο της Βουλής.

Η επιτροπή απεδέχθη το σχέ
διο νόμου για την κύρωση της 
Συνθήκης με 28 «ναι» και ένα 
«όχι». Οι βουλευτές της ΝΔ, του 
ΠαΣοΚ και του Συνασπισμού 
εψήφισαν το σχέδιο νόμου κατ’ 
αρχήν, κατ’ άρθρο και στο σύνο
λό του, ενώ ο βουλευτή ς του ΚΚΕ 
το κατεψήφισε. Κατόπιν τούτου 
η επιτροπή εισηγείται στην Ολο
μέλεια την ψήφιση του σχεδίου 
νόμου περί «κυρώσεως της Συν
θήκης για την Ευρωπαϊκή Ένω
ση και των σχετικών πρωτοκόλ
λων και δηλώσεων που περιλαμ
βάνονται στην τελική πράξη».

Σημειώνεται ότι στην έκθεση 
της επιτροπής περιλαμβάνονται 
και δύο προσθήκες. Η μία αφορά 
στην «αποκατάσταση» των τέως 
υπουργών Εξωτερικών και Εθνι
κής Οικονομίας κκ. Α. Σαμαρά 
και Ε. Χριστοδούλου ως συνυπο- 
γραφόντων/η Συνθήκη εκ μέ

ρους της Ελλάδος και η άλλη μια 
φραστική βελτίωση. Τροπολογία 
που κατέθεσε ο υφυπουργός 
Εθνικής Οικονομίας κ. Α. Τσι- 
πλάκος σχετικά με την εναρμόνι
ση του ελληνικού Δικαίου στη 
νέα ευρωπαϊκή νομοθεσία απε- 
σύρθη, μετά από τις αντιδράσεις 
των κομμάτων της αντιπολιτεύ- 
σεως. Πάντως ο υφυπουργός 
προτίθεται να επαναφέρει την 
τροπολογία στην Ολομέλεια.

Η «συμφωνία» που σημειώθη
κε κατά την ψήφιση του σχεδίου 
νόμου από τα τρία κόμματα δεν 
σημαίνει, ωστόσο, ότι η συζήτη
ση διεξήχθη σε απολύτως συναι
νετικό κλίμα. Κατεγράφησαν 
διαφορετικές προσεγγίσεις τόσο 
στην ουσία της Συνθήκης όσο και

στη διαδικασία την οποία επέλε- 
ξε η κυβέρνηση για να προωθήσει 
το νομοθέτημα προς κύρωση στη 
Βουλή.

Ο εισηγητής της ΝΔ κ. Μ. 
Λιάπης υπεστήριξε ότι η Συνθή
κη «μεταμορφώνει την ΕΟΚ σε 
Ευρωπαϊκή Εθνότητα. Η  Ευρω
παϊκή Κοινότητα, μια συγκροτη
μένη δύναμη που επιταχύνει την 
ενοποίησή της, αναλαμβάνει πια 
τον ρόλο του θεματοφύλακα της

ευημερίας και της δημοκρατικής 
ευταξίας των λαών της».

Η Συνθήκη είναι ένας «ιστορι
κός συμβιβασμός» ανάμεσα στις 
πολιτικές δυνάμεις της Ευρώπης 
-  αντέτεινε η αντιπολίτευση. 
Σοβαρές ενστάσεις για τον τρόπο 
με τον οποίο η κυβέρνηση απεφά- 
σισε να προχωρήσει στην κύρωση 
της Συνθήκης εξέφρασαν, εξάλ
λου, τα δύο κόμματα της αντιπο- 
λιτεύσεώς, τα οποία τελικώς 
ψήφισαν το σχέδιο νόμου, το 
ΠαΣοΚ και ο Συνασπισμός.

Ο κ. Γ. Αρσένης επεσήμανε, 
μεταξύ άλλων, ότι «η σπουδή 
αυτή αντιβαίνει στοιχειώδεις κα
νόνες διπλωματικής λειτουργίας 
γιατί θα έπρεπε πρώτα να είχε 
λυθεί η εκκρεμότητα που αφορά 
την ένταξη της Ελλάδας στη 
ΔΕΕ, την τελική διαπραγμάτευ
ση για το Πακέτο Ντελόρ 2 και 
τον κοινοτικό προϋπολογισμό 
του 1993». Ο κ. Γρ. Φαράκος 
υπεγράμμισε ότι η προώθηση του 
σχεδίου νόμου γίνεται αιφνιδια
στικά και ζήτησε από την κυβέρ
νηση, έστω «και αυτή τη στιγμή, 
να ξανασκεφτεί το ζήτημα, γιατί 
θεωρούμε πως μπορεί να γίνει μια 
πλατιά συζήτηση».

•  ΣΕΛ. Ε 2-9
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•  ΣΕΛ. Ε 2-3

Θάτσερ: Θέλω πίσω τα λεφτά μου...
Τα σοβαρά καί ευτράπελα των πρακτικών στις διασκέψεις κορυφής

Η διάσκεψη κορυφής του 
Μάαστριχτ έχει «αποθανατι
στεί» σε 14 κασέτες ημίωρης 
διάρκειας, τοποθετημένες με τά
ξη σε ένα κτίριο των Βρυξελλών, 
στην οδό Joseph II. Θα φυλα
χθούν για μια πενταετία και μετά 
θα καταστραφούν. Αλλά όσα 
ελέχθησαν στις συνεδριάσεις θα 
απομαγνητοφωνηθούν και κατό
πιν θα διατηρηθούν... ευλαβικά

σε μικροκασέτες. Μια ομάδα 35 
γραμματέων εγγυάται την απο- 
μαγνητοφώνηση των κασετών, 
σεβόμενη τα γλωσσικά ιδιώματα 
των ομιλούντων.

Είτε πρόκειται για ευρωπαϊκά 
συμβούλια (τα λεγάμενα «κορυ
φής»), για συμβούλια υπουργών 
ή για συναντήσεις εμπειρογνω
μόνων, το μαγνητόφωνο λειτουρ

γεί συνέχεια. «Κάθε αίθουσα έχει 
σύστημα εγγραφής και διερμη- 
νείας», εξηγεί ένας γραφειοκρά
της των Βρυξελλών και τονίζει:

«Πάντα γυρνά μια μπομπίνα. Α ν  
η συζήτηση είναι λίγο ακατανόη
τη ή πολύ ειδική, η κασέτα μάς 
παρέχει την ασφάλεια μιας δεύ
τερης ακρόασης για τη σωστή 
τήρηση των πρακτικών».

Η μαγνητοφώνηση είναι χρή
σιμη σε περίπτωση που μια 
αντιπροσωπεία προσβάλει την 
ερμηνεία των λόγων ενός μέλους 
της και ζητεί επαλήθευση. Τότε 
ζητεί μια δεύτερη ακρόαση, με τη 
σύμφωνη γνώμη των μόνιμων 
αντιπροσώπων (των πρεσβευτών 
των Δώδεκα στις Βρυξέλλες) και 
του γενικού γραμματέα του Συμ
βουλίου. Πρόκειται για μια 
ιδιαίτερα χρονοβόρο διαδικα
σία, που οφείλεται στο ότι τα 
πρακτικά των συζητήσεων είναι 
απόρρητα και δεν προορίζονται 
για δημοσίευση, καθώς θεωρού
νται «εργαλεία της δουλειάς».
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Ε ΝΑ «ΝΑΙ με επιφυλά
ξεις» είναι η απάντη

ση του κ. Κ. Σημίτη στη 
Συνθήκη του Μάαστριχτ... 
Αν το «ναι» απορρέει κυ
ρίως από τη σαφή τοποθέτη
ση του πρώην υπουργού 
Εθνικής Οικονομίας στην 
προοπτική της ευρωπαϊκής 
ενοποίησης, οι «επιφυλά
ξεις» προκύπτουν από τον 
ατελή χαρακτήρα που παίρ
νει αυτή η διαδικασία είτε 
στο επίπεδο των δημοκρατι
κών θεσμών ή ως προς την 

Ε  κοινωνική της διάσταση.
Ο κ. Σημίτης δεν διστάζει 

να υποδείξει τις δυσκολίες 
και το κόστος αυτής της 
σοβαρής πρόκλησης για τη 
χώρα, αλλά και να υπογραμ
μίσει τη σημασία της για την 
ίδια την πορεία του Ελληνι
σμού.

-  Κύριε Σημίτη, αν κατάλαβα 
καλά, όλα τα κόμματα, με 
πτωχή εξαίρεση το ΚΚΕ, συμ
φωνούν τόσο πολύ στο θέμα του 
Μάαστριχτ ώστε μια ευρύτερη 
συζήτηση καθίσταται σχεδόν 
τυπική. Γιατί, λοιπόν, τόση 
κουβέντα αφού συμφωνείτε;

«Το ερώτημα “ναι ή όχι στο 
Μάαστριχτ”, όπως το θέτουν η 
ΝΔ και το ΚΚΕ, αποτελεί ένα 
ψευδοδίλημμα. Το ουσιαστικό 
ερώτημα είναι γιατί ενοποιείται 
η Ευρώπη και ποιες κατευθύν
σεις πρέπει να ακολουθήσει η 
“ενοποίησή” της.

Ενιαία αγορά ή μείωση των 
κοινωνικών και περιφερειακών 
ανισοτήτων; Θα δήμιουργηθεί 
μια ενιαία Ευρώπη τεχνογρα- 
φειοκρατική, συγκεντρωτική ή 
μια Ευρώπη όπου θα διευρυνθεί 
η δημοκρατία και οι δυνατότη
τες συμμετοχής;».
-  Από την απάντησή σας συμπε
ραίνω ότι θεωρείτε δεδομένη 
και αναπότρεπτη την πορεία 
της ευρωπαϊκής ενοποίησης.

«Είναι λογικό... Τα προβλή
ματα που συναντά σήμερα ένα 
κράτος επηρεάζονται όλο και 
περισσότερο από υπερεθνικές 
εξελίξεις. Η εισροή κεφαλαίων 
στη χώρα μας ρυθμίζεται, π.χ., 
από το επιτόκιο και τις δυνατό
τητες κέρδους που προσφέρου
με σε σύγκριση με άλλες χώρες.

Σημαντικά προβλήματα του 
περιβάλλοντος, όπως η ρύπαν
ση των θαλασσών, η τρύπα του 
όζοντος ή η όξινη βροχή, έχουν 
αιτίες που ένα κρότος δεν 
μπορεί να καταπολεμήσει πια 
μόνο του. Ούτε όμως και η 
εμπορία ναρκωτικών μπορεί να 
περιορισθεί από μία μόνον κυ
βέρνηση. Το εμπόριό τους βρί
σκεται στα χέρια διεθνών συμ
μοριών και προωθείται από 
κυβερνήσεις.

Η ευρωπαϊκή ενοποίηση απο
τελεί την απάντηση στην “πα
γκοσμιοποίηση” των προβλη
μάτων, στο γεγονός ότι ακόμη 
και ία  πιο μεγάλα ευρωπαϊκά 
κράτη είναι πολύ μικρά ώστε να 
εξασφαλίσουν μόνα τους αποτε
λεσματικά τη συνεχή βελτίωση 
των συνθηκών ζωής των λαών 
τους. Η εμμονή στις ιδεολογίες 
της αυτάρκειας και της αυτονο
μίας αποτελεί υπό τις σημερινές 
συνθήκες είτε στρουθοκαμηλι
σμό είτε συνθηκολόγηση».
-  Αν η ευρωπαϊκή ενοποίηση, 
σύμφωνα με όσα λέτε, αποτελεί 
μονόδρομο, τότε ποια θα είναιη 
κατάληξη; Τι έχετε ακριβώς στο

μυαλό σας; Θα καταργηθούν τα 
κράτη και θα δημιουργηθεί ένα 
ευρωπαϊκό κράτος;

«Κοιτάξτε... Η ευρωπαϊκή 
ένωση δεν μπορεί να είναι ένα 
νέο εθνικό ή πολυεθνικό κρότος 
που θα υποκαταστήσει τα κράτη
- μέλη. Η προσέγγιση στη λύση 
του προβλήματος δεν θα είναι 
δυνατή αν καθοδηγούμαστε 
από τις παραδοσιακές ιδέες για 
την κυριαρχία και αυτονομία 
του κράτους. Κυριαρχία και 
αυτονομία στην παραδοσιακή 
αντίληψη χαρακτηρίζονται από 
το στοιχείο του απολύτου. Αντί
θετα, το χαρακτηριστικό στοι
χείο της δη μιουργούμενης Κοι
νότητας είναι η πολυμορφία των 
σχέσεων και η άσκηση των 
κυριαρχικών δικαιωμάτων μέ
σα από μια άλλη αρχιτεκτονική 
εξουσίας. Η ευρωπαϊκή ένωση η 
οποία κτίζεται σήμερα, είναι 
ένα νέο σχήμα που πρέπει να 
υπακούει σε νέους κανόνες και 
όχι σε εκείνους του παρελθό
ντος».
-  Ας μείνουμε λίγο σ’ αυτό το 
θέμα διότι πολλοί, και μάλιστα 
μέσα στο ΠαΣοΚ, εκφράζουν 
τον φόβο ότι η εξέλιξη προς την 
ευρωπαϊκή ένωση, όταν μάλι
στα τελικός στόχος είναι η 
δημιουργία μιας συνομοσπον
δίας, μπορεί να οδηγήσει σε 
απώλεια των εθνικών μας ιδιαι
τεροτήτων, της ταυτότητάς 
μας. Συμμερίζεστε τους φόβους 
αυτούς;

«Νομίζω ότι θα πρέπει κατ’ 
αρχήν να συγκεκριμενοποιή
σουμε τους φόβους... Οι κίνδυ
νοι για την ταυτότητά μας δεν 
προέρχονται από τη διαδικασία 
της ευρωπαϊκής ενοποίησης αλ
λά από την επέκταση της αγο
ράς, την ανάπτυξη των επικοι
νωνιών και τη διασύνδεση των 
τοπικών κοινωνιών με τον περι
βάλλοντα διεθνή χώρο. Οι εξε

ΚΩΣΤΑΣ ΣΗΜΙΤΗΣΤα συν και πλην του ΜάαστρίΥΐγια την Ελλάδα
Ναι στη Συνθήκη, αλλά με επιφυλάξεις

m Συνέντευξη στον I. ΚΠ ρετεντέρη ·..· .·· ·' .:· . :
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μας δεν θα προέλθει από τα 
τείχη που θα ορθώσουμε γύρω 
από τη χώρα, αλλά από την 
ικανότητά μας να κάνουμε τη 
δίκιά μας προσφορά πηγή 
έμπνευσης».
-  Υπάρχει και ένα άλλο ζήτημα 
που τίθεται με έμφαση τον 
τελευταίο καιρό... Μια βασική 
και διαδεδομένη ένσταση που 
διατυπώνεται κατά της ευρω
παϊκής ένωσης είναι ότι δεν 
εξασφαλίζεται η δημοκρατική 
λειτουργία της. Όλοι μιλούν 
για «δημοκρατικό έλλειμμα». 
Πιστεύετε ότι η Συνθήκη του 
Μάαστριχτ βελτίωσε αυτή την 
κατάσταση;

«Η Συνθήκη του Μάαστριχτ 
δεν έδωσε σαφείς απαντήσεις με 
ποιον τρόπο εξασφαλίζεται ο

Η ευρωπαϊκή ένωση δεν μπορεί να κατοχυρώνει 
την ελευθερία εκείνων που θέλουν να και 

να επενδύουν. Δεν αφορά τη δημιουργία μιας 
παραγωγικής μηχανής, η οποία θα πρέπει να είναι 

νικηφόρα στις παγκόσμιες οικονομικές 
αναμετρήσεις. Η  ευρωπαϊκή ένωση 

πραγματοποιείται και για τους καταναλωτές, οι 
οποίοι θέλουν προϊόντα καλύτερης ποιότητας. 

Πραγματοποιείται και για τους εργαζομένους, οι 
οποίοι θέλουν συμμετοχή και προστασία κατά της

ανεργίας

λίξεις αυτές έχουν οδηγήσει 
στην τυποποίηση των πολιτιστι
κών προϊόντων και στην απόλυ
τα ελεύθερη διακίνησή τους 
πέρα από τα εθνικά σύνορα.

Η αντιμετώπιση αυτής της 
εξέλιξης δεν πραγματοποιείται 
με προσήλωση προς τις εθνικές, 
θρησκευτικές ή άλλες ιδιαιτερό
τητες που δήθεν κινδυνεύουν 
και με άρνηση της συμμετοχής 
μας στις ευρωπαϊκές εξελίξεις. 
Χρειάζεται να δώσουμε μέσα 
από τις ευρωπαϊκές εξελίξεις 
στην πολιτιστική μας ζωή μια 
διαφορετική διάσταση και δυ
ναμική. Η ιδιαιτερότητά μας 
και οι παραδόσεις μας θα 
αποκτήσουν τη δυνατότητα 
αντίστασης και θα κρατηθούν 
ζωντανές, εφόσον συνδεθούν με 
τα σύγχρονα ρεύματα σκέψης 
πέρα από τα σύνορα. Η δύναμή

δημοκρατικός έλεγχος των κοι
νοτικών οργάνων. Ένα παρά
δειγμα που προκύπτει από τις 
συμφωνίες φωτίζει τα προβλή
ματα: Η Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα θα αποφασίζει την 
καθοριστική για την ανάπτυξη 
της Κοινότητας νομισματική 
πολιτική. Απέναντι σε ποιον θα 
είναι υπόλογη;

Η Κοινότητα συνεχίζει να 
είναι μηχανισμός διακυβερνητι
κή ς συνεργασίας, όπου η γρα
φειοκρατία και οι παρασκηνια- 
κές συζητήσεις παίζουν καθορι
στικό ρόλο. Το έλλειμμα δημο
κρατίας παραμένει».
-  Αυτό όμως δεν αφορά μόνον 
την Κοινότητα...

«Ασφαλώς... Το ίδιο φαινό
μενο χαρακτηρίζει όχι μόνον 
την Κοινότητα αλλά και τα

κράτη - μέλη. Απόρροιά του 
είναι οι συζητήσεις σε εθνικό 
επίπεδο για την επέκταση των 
εξουσιών της εκτελεστικής 
εξουσίας, η αδυναμία της Βου
λής να επηρεάσει τις πολιτικές 
εξελίξεις. Αυτό συμβαίνει γιατί 
τα προβλήματα είναι όλο και πιο 
πολύπλοκα, η κοινωνική οργά
νωση όλο και πιο σύνθετη, οι 
λύσεις απαιτούν τεχνογνωσία, 
εμπειρογνώμονες και διαβου- 
λεύσεις με κοινωνικές ομάδες. 
Με τον τρόπο αυτόν παύουν να 
είναι ορατά τα κέντρα αποφά
σεων, οι υπεύθυνοι, και παύουν 
να είναι γνωστά τα κριτήρια των 
λύσεων. Το έλλειμμα δημοκρα
τίας υπάρχει πρώτα απ’ όλα στα 
κράτη - μέλη. Για να το ξεπερά- 
σουμε σε υπερεθνικό επίπεδο 
πρέπει να το καταπολεμήσουμε 
σε εθνικό επίπεδο, με μέσα όπως 
είναι η δημιουργία μιας ισχυρής 
κοινωνίας, η επικοινωνία και η 
διαμόρφωση μιας κριτικής κοι
νής γνώμης».
-  Είναι αρκετή αυτή η διαδικα
σία;

«Οπωσδήποτε όχι... Χρειά
ζεται να διαμορφώσου με επίσης 
σε ευρωπαϊκό επίπεδο ένα δη
μοκρατικό σχήμα με πολύ ευρύ
τερο ρόλο για το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο. Τα εθνικά Κοινο
βούλια πάντως πρέπει να έχουν 
όχι μόνον συμμετοχή στις ευρω
παϊκές πρωτοβουλίες των κυ
βερνήσεων των χωρών τους -  
στην Ελλάδα, η Βουλή έχει 
ελάχιστη -  αλλά και διασύνδεση 
με τα υπερεθνικά όργανα, ιδίως 
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο».
-  Το πρόβλημα όμως γίνεται 
οξύτερο από το γεγονός ότι το 
κεντρικό σημείο των συμφω
νιών του Μάαστριχτ ήταν η 
δημιουργία της ΟΝΕ. Η κριτι
κή ισχυρίζεται ότι η σύγκλιση 
των οικονομιών η οποία επιδιώ- 
κεται είναι ονομαστική και όχι 
πραγματική. Για την Ελλάδα, η 
πορεία προς την ΟΝΕ θα σημά- 
νει μια μακρά περίοδο λιτότη
τας . Η Ελλάδα πρέπει να συμμε- 
τάσχει στην ΟΝΕ; Μήπως, 
τελικά, το κόστος είναι απαγο
ρευτικό;

«Η άρνηση συμμετοχής στην 
ΟΝΕ βασίζεται στην αντίληψη 
ότι η Ελλάδα μπορεί να ακολου
θεί μια οικονομική πολιτική 
διαφορετική εκείνης των κρα
τών - μελών για παράδειγμα, 
μια πολιτική υψηλών δημοσίων

ελλειμμάτων. Η Ελλάδα όμως 
δεν έχει αυτή τη δυνατότητα. Η 
οικονομία της είναι διασυνδε- 
δεμένη με την κοινοτική οικονο
μία και δεν μπορεί να λειτουρ
γήσει κατά διαφορετικό τρόπο 
χωρίς να ενταθούν τα σημερινά 
προβλήματα. Η Ελλάδα, και αν 
ακόμη δεν συμμετέχει στην 
ΟΝΕ, είναι υποχρεωμένη από 
τα πράγματα να εφαρμόζει την 
πολιτική του κεντρικού πυρήνα 
της Κοινότητας. Η μη συμμετο
χή άλλωστε θα οδηγήσει στην 
πολιτική της απομόνωση και τη 
βαθμιαία απώλεια του “κοινο
τικού κεκτημένου”».
-  Ολα αυτά δεν σημαίνουν 
λιτότητα;

«Η υποχρεωτική για την Ελ
λάδα σύγκλιση των οικονομι
κών επιδόσεών της προς εκείνες 
των άλλων χωρών της Κοινότη
τας απαιτεί μια μακρά περίοδο 
σταθεροποιητικής πολιτικής. 
Αλλά είναι λάθος να πιστεύει 
κανείς ότι, αν δεν υπήρχε το 
Μάαστριχτ, δεν θα ήμασταν 
υποχρεωμένοι στη σταθερο
ποίηση. Η σταθεροποίηση επι
βάλλεται για να γίνουν οι επιχει
ρήσεις και τα προϊόντα μας 
ανταγωνιστικά, να πραγματο
ποιούνται επενδύσεις, να αυξή
σουμε τις θέσεις απασχόλησης.

Η ολοκλήρωση της ΟΝΕ ανα
μένεται να οδηγήσει σε αύξηση 
της παραγωγικότητας, σε μείω
ση του κόστουςτων συναλλαγών 
και στη λειτουργία περισσότερο 
ανταγωνιστικών αγορών. Ο 
πληθωρισμός θα πέσει και τα 
επιτόκια θα είναι χαμηλότερα 
από εκείνα που ισχύουν σήμερα. 
Θα υπάρξουν περισσότερες 
επενδύσεις και περισσότερες 
θέσεις απασχόλησης».
-  Αφοί* η ανάγκη σταθεροποίη
σης είναι δεδομένη, αφού και το 
περιεχόμενο της σταθεροποιη
τικής πολιτικής είναι δεδομένο, 
τότε τι νόημα έχει αν θα 
κυβερνάει η ΝΑ ή το ΠαΣοΚ; Η 
πολιτική θα είναι η ίδια...

«Το κεντρικό θέμα σε μια 
περίοδο σταθεροποίησης είναι 
πώς θα κατανεμηθούν τα βάρη 
της προσπάθειας. Το Μάα
στριχτ δεν ορίζει τίποτε σχετι
κά. Εμείς πρέπει να επιδιώξου
με να ανακατανείμουμε το εισό
δημα σε βάρος των δραστηριο
τήτων της παραοικονομίας και 
υπέρ των εργαζομένων και του

παραγωγικού τομέα, υπέρ των 
υγιών δυνάμεων της οικονο
μίας. Η κυβέρνηση έχει αποχί- 
χει τραγικά σ’ αυτό το σημείο».
-  Εχω σταθερά την εντύπωση 
ότι τα λέτε στην κυβέρνηση για 
να τα ακούει το ΠαΣοΚ...

«Οχι, βέβαια».
-  Είναι τελικά η ΟΝΕ ένα 
«νεοφιλελεύθερο κατασκεύα
σμα»;

«Η ΟΝΕ δημιουργείται από 
τις αναπτυγμένες χώρες της 
Ευρώπης για δικό τους όφελος 
με βάση τις εμπειρίες και τα 
επιτςύγματάτους, δεν δημιουρ- 
γείται για να αντιμετωπισθούν 
τα ειδικά προβλήματα των Με
σογειακών χωρών. Η ευρωπαϊ
κή εμπειρία είναι ότι μεσομα- 
κροπρόθεσμα χαμηλοί ρυθμοί 
πληθωρισμού εξασφαλίζουν 
αύξηση των επενδύσεων και 
περιορισμό της ανεργίας. Η 
σταθερότητα των τιμών δεν 
είναι “αντιαναπτυξιακή” επι
δίωξη.

Το Μάαστριχτ οργανώνει τον 
ύστερο καπιταλισμό. Μην ξε
χνάμε όμως ότι οι αναπτυγμένες 
χώρες της Κοινότητας αποτε
λούν παράδειγμα ο ικονομιών με 
εκτεταμένη δημόσια παρέμβαση 
και κρατικό σχεδίασμά. Η δημό
σια παρέμβαση εκεί έχει άλλη 
μορφή απ’ ό,τι στην Ελλάδα. 
Δεν είναι νεοφιλελευθερισμός 
ό,τι δεν συμβιβάζεται με τις 
ελληνικές πρακτικές του κομμα
τικού κράτους παροχών και της 
εξυπηρέτησης των πελατειακών 
δικτύων».

-  Οι προσπάθειες της Επιτρο
πής για την εφαρμογή της 
Κοινωνικής Χάρτας και τα 
δικαιώματα των εργαζομένων 
προσέκρουσαν όμως στο Μάα
στριχτ στην αντίρρηση της Με
γάλης Βρετανίας. Τα πράγματα 
παραμένουν στάσιμα.

«Το σημείο αυτό χρειάζεται 
ιδιαίτερη προσοχή. Η ευρωπαϊ
κή ένωση δεν μπορεί να κατοχυ
ρώνει την ελευθερία εκείνων 
που θέλουν να πωλούν και να 
επενδύουν. Δεν αφορά τη δη
μιουργία μιας παραγωγικής μη
χανής η οποία θα πρέπει να είναι 
νικηφόρα στιςπαγκόσμιεςοικο- 
νομικές αναμετρήσεις. Η ευρω
παϊκή ένωση πραγματοποιείται 
και για τους καταναλωτές, οι 
οποίοι θέλουν προϊόντα καλύ

ξει

τερης ποιότητας. Πραγματο
ποιείται και για τους εργαζομέ
νους, οι οποίοι θέλουν συμμετο
χή και προστασία κατά της 
ανεργίας. Πραγματοποιείται 
και για τους πολίτες, οι οποίοι 
θέλουν προστασία του περιβάλ
λοντος από τεχνολογίες με 
άγνωστες επιπτώσεις.

Η Ελλάδα πρέπει να επιδιώ- 
ένα σχήμα το οποίο θα 

υπηρετεί τιςαρχέςτηςδημοκρα- 
τίας, της κοινωνικής δικαιοσύ
νης και της αλληλεγγύης. Όσον 
αφορά την Κοινωνική Χάρτα, 
θέλω να σημειώσω ότι η δη
μιουργία ενός ενιαίου οικονομι
κού χώρου καθιστά αναγκαία 
την ενιαία αντιμετώπιση των 
προβλημάτων απασχόλησης για 
να βελτιωθούν οι συνθήκες 
απασχόλησης, ασφάλειας και 
υγείας των εργαζομένων σε 
ολόκληρη την ευρωπαϊκή ένω
ση. Θα πρέπει επίσης να υπάρ
ξει ένα κοινωνικό δίχτυ ασφά
λειας για να αντιμετωπισθούν 
τα θέματα φτώχειας και κοινω
νικής περιθωριοποίησης».
-  Η καθυστέρηση ως προς τα 
κοινωνικά θέματα είναι το μόνο 
τρωτό σημείο;

«Ασφαλώς όχι. Θα υπάρξουν 
σημαντικά προβλήματα. Θα 
αναφέρω συνοπτικά δύο που 
αφορούν την Ελλάδα. Η ΟΝΕ 
συνεπάγεται την παραίτηση 
από τη δυνατότητα προσφυγής 
σε πολιτική υποτίμησης του 
νομίσματος ως μέσου για την 
ενίσχυση της ανταγωνιστικότη
τας της εγχώριας παραγωγής, 
όπως και τον περιορισμό της 
δυνατότητας να χρησιμοποιη
θεί η δημοσιονομική πολιτική 
για την αντιμετώπιση μιας ύφε
σης στη χώρα. Έτσι, το κόστος 
εργασίας αποκτά για την αντα- 
γωνιστικότητά μας καθοριστική 
σημασία. Όμως, χαμηλοί μι
σθοί δεν εξασφαλίζουν πάντα 
τη μεταφορά επενδυτικών κε
φαλαίων και οικονομικών δρα
στηριοτήτων σε μια χώρα με μη 
αναπτυγμένη υποδομή, μακριά 
από τα κοινοτικά κέντρα κατα
νάλωσης. Ο κίνδυνος ότι θα 
υπάρξει συμπίεση των εισοδη
μάτων και ταυτόχρονη αύξηση 
της ανεργίας διαγράφεται ορα
τός.

Η ΟΝΕ δεν εγκαθιστά μηχα
νισμούς για να ανατραπεί αυτή 
η εξέλιξη. Χρειάζεται μια δια
φορετική προσέγγιση στη μα-

Το ερώτημα «ναι ή 
όχι στο Μάαστριχτ», 
όπως το θέτουν η ΝΔ 
και το ΚΚΕ, αποτελεί 
ένα ψευδοδίλημμα. Το 
ουσιαστικό ερώτημα 

είναι γιατί ενοποιείται 
η Ευρώπη και ποιες 
κατευθύνσεις πρέπει 

να ακολουθήσει η 
«ενοποίησή» της ^

κροοικονομική πολιτική απ’ 
ό,τι διαγράφει το Μάαστριχτ. Ο 
στόχος ο οποίος επιδιώκεται δεν 
πρέπει να είναι μόνο η σταθερό
τητα των τιμών, αλλά και η 
αύξηση του προϊόντος και των 
πραγματικών εισοδημάτων».

-  Η κύρια κριτική που προβάλ
λεται είναι ότι, καθώς προχωρεί 
η διαδικασία νομισματικής και 
οικονομικής ενοποίησης, οι 
διαφορές που παρουσιάζουν οι 
χώρες της Κοινότητας στο επί
πεδο της οικονομικής τους ανά
πτυξης θα διευρύνονται.

«Αυτό είναι το δεύτερο ση
μείο. Ο ανταγωνισμός μεταξύ 
των διαφόρων περιοχών της 
Κοινότητας θα αποβεί σε όφε
λος εκείνων που έχουν το πιο

όπως προτείνει η Επιτροπή.
Το ασθενές σημείο του Μάα

στριχτ είναι συνοπτικά το εξής: 
Ο ενιαίος οικονομικός χώρος 
προικοδοτείται με ενιαία κοινο
τική νομισματική εξουσία. Τα 
στοιχεία αυτά δεν συμπληρώνο
νται και δεν αντισταθμίζονται 
με ανάλογη οικονομική κοινοτι
κή εξουσία. Ο προϋπολογισμός 
της Κοινότητας και οι συνοδευ
τικές πολιτικές παραμένουν 
στοιχεία χωρίς αποφασιστική 
επιρροή. Οι κίνδυνοι περιθω
ριοποίησης και ύφεσης για τις 
λιγότερο αναπτυγμένες περιο
χές είναι μεγάλοι.

Το επόμενο βήμα της δια
πραγμάτευσης πρέπει λοιπόν να 
είναι η δημιουργία μηχανισμού 
συντονισμού της δημοσιονομι
κής πολιτικής για την ανακατα
νομή του εισοδήματος μεταξύ 
των περιφερειών της Κοινότη
τας με τη βοήθεια της φορολο
γίας και του κοινοτικού προϋ
πολογισμού. Η εθνική κρίση 
που προκαλείται από κοινοτι
κές αιτίες πρέπει να έχει κοινο
τική αντιμετώπιση».
-  Είναι σαφές, λοιπόν, ότι η 
χώρα μας βρίσκεται αντιμέτω
πη με μια δύσκολη πρόκληση. 
Με ποιον τρόπο θα την αντιμε
τωπίσει; Η κυβέρνηση, π.χ., 
ετοιμάζει ένα πρόγραμμα σύ
γκλισης. Αρκεί;

«Χρειάζεται όχι μόνο ένα 
πρόγραμμα σύγκλισης, αλλά 
και ανάπτυξης και εκσυγχρονι
σμού. Σύγκλισης των επιδόσεων 
της οικονομίας μας με τις μα
κροοικονομικές επιδόσεις που 
ορίζει η Συνθήκη του Μάα
στριχτ (πληθωρισμός, ελλείμ
ματα, ισοτιμία δραχμής, επιτό
κια), ώστε να συμμετάσχουμε 
στην ΟΝΕ. Ανάπτυξης, ώστε να 
προωθήσουμε τη σύγκλιση των 
πραγματικών οικονομικών επι

Η υποχρεωτική για την Ελλάδα σύγκλιση των 
οικονομικών επιδόσεών της προς εκείνες των 

άλλων χωρών της Κοινότητας απαιτεί μια μακρά 
περίοδο σταθεροποιητικής πολιτικής. Αλλά είναι 
λάθος να πιστεύει κανείς ότι, αν δεν υπήρχε το 
Μάαστριχτ, δεν θα ήμασταν υποχρεωμένοι στη 

σταθεροποίηση. Η  σταθεροποίηση επιβάλλεται για 
να γίνουν οι επιχειρήσεις και τα προϊόντα μας 

ανταγωνιστικά, να πραγματοποιούνται 
επενδύσεις, να αυξήσουμε τις θέσεις απασχόλησης

ισχυρό παραγωγικό δυναμικό, 
το υψηλότερο επίπεδο τεχνολο
γίας, τα καλύτερα συστήματα 
διοίκησης και παιδείας, δηλαδή 
του κεντρικού πυρήνα της Κοι
νότητας. Ενώ τα κράτη - μέλη 
έδειξαν στο Μάαστριχτ μεγάλη 
αποφασιστικότητα για την 
ΟΝΕ, έδειξαν μεγάλη διστακτι- 
κότητα για την οικονομική και 
κοινωνική συνοχή.

Η άμβλυνση των ανισοτήτων 
σε ομοσπονδίες, όπως είναι οι 
ΗΠΑ και ο Καναδάς, πραγμα
τοποιείται με τη βοήθεια των 
ομοσπονδιακών προϋπολογι
σμών, οι οποίοι διαχειρίζονται 
πόρους που κυμαίνονται στο 
ύψος του 30-40% του ΑΕΠ των 
ομοσπονδιών. Οι πόροι του 
κοινοτικού προϋπολογισμού 
ανέρχονται σήμερα στο 1,2% 
του ΑΕΠ της Κοινότητας και 
υπάρχει δισταγμός, αν όχι άρ
νηση, να αυξηθούν στο 1,37%,

δόσεων (αύξηση του ΑΕΠ, 
δημιουργία- θέσεων εργασίας, 
επενδύσεις για προώθηση της 
παραγωγικότητας και ανταγω
νιστικότητας της οικονομίας). 
Εκσυγχρονισμού, ώστε να πετύ- 
χουμε την προσαρμογή, την 
αποτελεσματικότητα και την 
ανταγωνιστικότητα των συστη
μάτων μας (παιδεία, δημόσια 
διοίκηση κλπ.) με διαρθρωτικές 
αλλαγές σε όλουςτουςτομείς της 
κοινωνικής ζωής.

Το πρόγραμμα αυτό θα αφο
ρά τουλάχιστον όλο το χρονικό 
διάστημα ως την ένταξη της 
χώρας στην ΟΝΕ. Αυτό σημαί
νει ότι θα έχει μεγαλύτερη 
διάρκεια από την τετραετή κοι
νοβουλευτική περίοδο και θα 
αφορά τις θητείες περισσότε
ρων κυβερνήσεων. Προϋποθέ
τει γι’ αυτό οι κατευθύνσεις του 
και το χρονοδιάγραμμα σύγκλι
σης να είναι ευρύτερα αποδε

κτά. Προϋποθέτει τη στήριξη 
των κοινωνικών ομάδων και την 
κινητοποίησή τους για την επι
τυχία του. Αυτό απαιτεί διάλο
γο και συνεργασία κατά την 
εκπόνησή του. Απαιτεί την 
κοινωνικά δίκαιη κατανομή των 
βαρών».

-  Αν κατάλαβα καλά, υπονοείτε 
ότι η αντιπολίτευση πρέπει να 
τα βρει με την κυβέρνηση. Το 
ΠαΣοΚ αρνείται όμως τον διά
λογο. Πώς θα γίνει η κοινή 
προσπάθεια;

«Μια κοινή προσπάθεια 
προϋποθέτει φερεγγυότητα των 
συμμετεχόντων. Τι εμπιστοσύνη 
μπορεί όμως να έχει η αντιπολί
τευση στην κυβέρνηση, αφού 
μετά από δύο χρόνια ακόμη 
πειραματίζεται. Δεν είναι αλή
θεια ότι η Ελλάδα δεν πήρε τη 
δεύτερη δόση του κοινοτικού 
δανείου επειδή δεν τήρησε τους 
όρους που είχε συμφωνήσει; 
Γιατί η ΝΔ θα τηρήσει το 
οποιοδήποτε πρόγραμμα σύ
γκλισης, όταν δεν τήρησε τις 
δικές της προτάσεις προς την 
Κοινότητα; Η κυβέρνηση, ας 
εφαρμόσει την πολιτική της. Αν 
είναι θετική, η αντιπολίτευση 
δεν μπορεί να έχει αντίρρηση. 
Μέχρι σήμερα, δεν υπήρξε θετι
κή».
-Σ ε σχέση τώρα με το πρόγραμ
μα σύγκλισης: Αρκεί για να 
εξασφαλίσει ένα επίπεδο ανά
λογο προς εκείνο των ανεπτυγ
μένων χωρών;

«Οχι, βέβαια. Η διαπραγμά
τευση ως προς αυτό το σημείο 
πρέπει να επικεντρωθεί στο 
δεύτερο Πακέτο Ντελόρ και τις 
δράσεις τις οποίες η Κοινότητα, 
σύμφωνα με τη Συνθήκη, πρό
κειται να αναλάβει στη δεκαετία 
του 1990 (ενίσχυση των οικονο
μιών των μειονεκτικών περιο
χών, πολιτική έρευνας και τε
χνολογίας, προώθηση των διευ- 
ρωπαϊκών δικτύων μεταφορών 
κ.ά.). Η Ελλάδα πρέπει να 
παρουσιάσει προτάσεις, να δια
μορφώσει μια ολοκληρωμένη 
άποψη για το πώς θα εκμεταλ- 
λευθεί τις ευκαιρίες που δη- 
μιουργούνται. Σήμερα διαπι
στώνουμε, υπομένουμε, ακο
λουθούμε. Ως προς το Πακέτο 
Ντελόρ, η κυβέρνηση πρέπει να 
εξαντλήσει όλα τα μέσα πίεσης 
που έχει στη διάθεσή της, μετα
ξύ άλλωννααρνηθείτη διεύρυν
ση της Κοινότητας εφόσον δεν 
ληφθούν και δεν είναι ικανο
ποιητικές οι σχετικές αποφά
σεις».
-Η  απάντηση τελικό στο ερώτη
μα «ναι ή όχι στο Μάαστριχτ» 
είναι ένα «ναι, με επιφυλάξεις»;

«Το Μάαστριχτ είναι ένας 
σταθμός στην πορεία οικοδόμη
σης μιας ενιαίας Ευρώπης. Πα
ρά τις ατέλειες που περιέχουν οι 
συνθήκες, αποτελούν μια θετική 
επιβεβαίωση της βούλησης των 
κρατών - μελών της Κοινότητας 
να συνεχίσουν την εμβάθυνση 
της οικονομικής και πολιτικής 
συνεργασίας τους. Σε έναν κό
σμο όπου η οικονομική υποανά- 
πτυξη, η θεσμική - πολιτική 
καθυστέρηση και η πολιτιστική 
φτώχεια οδήγησαν στην ανα
βίωση το̂ ν εθνικισμών, των 
ηγεμονισμών και στη χρήση των 
όπλων, η προσπάθεια για την 
ενοποίηση της Ευρώπης είναι 
μια προσπάθεια ειρήνης και 
αλληλεγγύης. Αλλά το αποτέλε
σμα δεν θα έλθει μόνο του. 
Χρειάζεται εντατική και επίμο
νη δουλειά».

Τι όμως ξέρουν 
στον έξω κόσμο 
για την

Του Στ. Ενσταθιάδη

Κ ΟΙΝΟΤΗΤΑ; Μάαστριχτ; Αγνωστα για τους μη 
Ευρωπαίους! Ό τι λίγο πολύ εμείς οι Ευρωπαίοι, 

εμείς οι Κοινοτικοί ειδικότερα, γνωρίζουμε τα της 
Κοινότητας, του Μάαστριχτ, τηςσυγκλίνουσαςοικονο
μίας κλπ. δεν είναι άγνωστο. Μολονότι το ποσοστό των 
conossenti είναι σχετικά μικρό -  μόλις το 62% των 
κοινοτικών Ευρωπαίων «έχει κάτι ακούσει» για τις 
συμφωνίες του Μάστριχτ - , οι γενικές έννοιες περί 
κοινοτικής πολιτικής, ενιαίου νομίσματος κλπ. έχουν 
πλέον γίνει μέρος του καθημερινού λεξιλογίου τριών 
και πλέον εκατοντάδων εκατομμυρίων Ευρωπαίων.

Τι όμως γνωρίζει ο υπόλοιπος κόσμος για την 
Κοινότητα, τις συμφωνίες του Μάαστριχτ, την εξωτερι
κή πολιτική της κλπ.; Την απάντηση μας δίνει μια 
δημοσκόπηση σε σχεδόν παγκόσμια κλίμακα που έκανε 
τον περασμένο Φεβρουάριο το αμερικανικό περιοδικό 
The World’s Economic Survey. Οι διαπιστώσεις είναι 
ενδιαφέρουσες και αξιοσημείωτες.
■ Οπως ήταν επόμενο, οι Ιάπωνες είναι οι αμέσωςμετά 
τους κοινοτικούς Ευρωπαίους καλά πληροφορημένοι 
για την ΕΟΚ και την πορεία της. Το 47% του πληθυσμού 
της Ιαπωνίας και το 77% εκείνων που ασχολούνται 
κατά κάποιον τρόπο με τα τραπεζικά, το εμπόριο και 
θεωρητικώς με τα οικονομικά είναι ενημερωμένο, 
μάλιστα ένα 41 % γνωρίζει και τις αρνητικές, ενδεχομέ
νως, επιπτώσεις του Μάαστριχτ επί των ιαπωνικών 
εξαγωγών.
■ Στους αντίποδες των Ιαπώνων βρίσκονται οι 
Αμερικανοί. Μόλις το 4% «έχει ακουστά» για την 
Κοινότητα, ούτε 0,1 % των Αμερικανών γνωρίζει ποιες 
χώρες την αποτελούν και μεταξύ 4.065 προσώπων, που 
από τη θέση τους οφείλουν να είναι ενήμεροι για τα 
κοινοτικά, μόνο οι 17 ήταν σε θέση «στοιχειωδώς» να 
αναφερθούν στις συμφωνίες του Μάαστριχτ. Πολύ 
καλύτερα ενημερωμένοι φαίνονται οι Καναδοί -  
προφανώς λόγω των στενότερων οχέσεών τους με τη 
Βρετανία και τη Γαλλία. Το 18,3% των Καναδών 
γνωρίζει «σε ικανοποιητικό επίπεδο» τα της Κοινότη
τας, ένα 34% περίπου από τον κόσμο που ασχολείται με 
την οικονομία είναι ενήμερο για το Μάαστριχτ και το 
24,2% των Καναδών είναι σε θέση να σκιαγραφήσει τις 
θετικές και αρνητικές επιπτώσεις της Κοινότητας επί 
της καναδικής οικονομίας.
■ Στις χώρες της Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης 
η Κοινότητα είναι γνωστή σε ποσοστό που κυμαίνεται 
από 44% στην Ουγγαρία ως 62% στην Πολωνία. 
Ωστόσο, στις χώρες αυτές, με εξαίρεση τις επτά χώρες 
της ΕΖΕΣ, η Κοινότητα είναι γνωστή μάλλον ως 
πολιτικός οργανισμός και ως είδος... πιστωτικού 
φιλανθρωπικού ιδρύματος παρά ως οικονομικο- 
πολιτική ενότητα. Λ.χ. στη Ρουμανία και στην Εσθονία 
επί 1.506 και 1.335, αντιστοίχως, που ρωτήθηκαν «τι 
πιστεύουν ότι θα μπορούσε να κάνει η ΕΟΚ για τη χώρα 
τους», οι 1.205 και 937 απάντησαν ότι... θα μπορούσε να 
αναλάβει την οικονομική τους ανόρθωση με μακροπρό
θεσμα άτοκα δάνεια κλπ.
■ Μάλλον άγνωστη είναι η Κοινότητα στις χώρες της 
Λατινικής Αμερικής και εντελώς ασήμαντο είναι το 
ποσοστό εκείνων στην Ασία που έχουν κάποια ιδέα γι’ 
αυτήν. Μόνο στην Αργεντινή, στη Χιλή και κάπως στην 
Βραζιλία υπάρχει ένα ποσοστό 6% ως 12% που είναι 
κατατοπισμένο για τα κοινοτικά, αλλά και αυτό δεν έχει 
ούτε ορθή ούτε σαφή εικόνα για το τι πρόκειται. Λ.χ. 
447 άτομα μεταξύ 2.020 ερωτηθέντων στο Μπουένος 
Άιρες απάντησαν ότι η Κοινότητα είναι «ένα είδος 
πρακτορείου που διευκολύνει τις εμπορικές συναλλα
γές των Ευρωπαίων»!
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